
DUMITRU SOLOMON 

DIRECTORUL SI PROGRAMUL SĂU ' 
1. Purtător de adrese ori purtător de 
idei? 

Poate s-a înţeles, iar dacă nu s-a înţeles, poate se va 
înţelege, în sfârşit, că d i rectorul de teatru nu e un s implu 
gestionar sau administrator, a l  cărui rost nu este altul decât 
acela de a-i întâmpina pe invitaţi la premieră, a avea grijă de 
buna folosire a sălii (sălilor), a supraveghea disciplina repetiţiilor 
şi a face angajări sau concedieri. El nu se rezumă să preia şi să 
predea gestiunea, nici nu este un abil emiţător de adrese către 
d iverse organisme pentru a obţine su bvenţi i, sponsorizări , 
aprobări, materiale, piese, regizori, actori, stofă, cherestea şi 
cuie. 

Directorul de teatru, în accepţia modernă, managerială a 
termenului, este autorul şi purtătorul unui program complex, al 
unui mod şi al unui stil de conducere. El este nu numai rezultatul 
unei cauze, dar şi rezultatul unui scop. Avem puţini directori de 
teatru care să patroneze un program, şi nu pur şi simplu o 
clădire şi nişte salariaţi. Aceşti directori trebuie lăsaţi să-şi facă 
programul pe care şi I-au propus şi pentru care au fost numiţi, 
trebuie lăsaţi să transforme abstracţiuni le proiectelor lor în 
repertorii şi spectacole concrete, şi nu schimbaţi în fiecare an, 
nu ţ inându-Ji-se deasupra capulu i  sabia lu i  Damocles , nu 
arătându-Ji-se permanent pisica. Or, un program directorial, care 
implică structura unui  repertoriu ,  structurarea unei trupe şi 
punerea în fapt a unui gând managerial, nu poate fi epuizat într
o stagiune sau două. El are nevoie de timp, spaţiu şi linişte. 

2. Cu cine votează directorul 
Cred că nu are absolut nici o importanţă dacă un director de 

teatru votează cu un partid sau altul, este membru al unui partid 
sau altuia, simpatizează cu o doctrină şi nu cu alta. El are 

programul său 
şi n ic idecum 
a l  part i d u l u i  
d in  care face 
parte sau pe 
care-I votează. 
N imeni nu mă 
va conv inge 
că Alexandru 
Dabija trebuia 
sch i m bat de 
l a  cond uce
rea Teatrulu i  
Odeon numai 
fiindcă simpa
tizează cu Opo
ziţia, iar Virgil 
Ogăşanu tre
buia schimbat 
de la  condu
cerea Teatrului 

" B u land ra" numai f i indcă 
face parte d in  partidu l  de 
guvernământ. Amândoi au 
avut rezultate remarcabile în 
activitatea managerială şi, ca 
atare, tre�uiau lăsaţi să-şi 
dezvolte programu l ,  să-ş i  
consolideze rezultatele. Cri
teriul politic nu are ce căuta 
aic i ,  cum nu are ce căuta în 
conducerea unei întreprinderi 
care produce bunuri materiale. 
Nu este destul de grăitor efectul 
dezastruos pe care 1-a avut, 
pentru economia şi pentru 
cultura ţării, impunerea de 
către comunişti a criteriului  politic - de fapt a 
apartenenţei, obedienţei, servilităţii - în dirijarea 
întreprinderi lor şi i nstituţi i lor  noastre? Repetăm 
eroarea? Perpetuăm sistemul? 

3. Un fel de terorism sindical 

Şi mai e ceva. Alături de grila politică, în stabilirea unui  
d i rector de teatru funcţionează contraproductiv ş i  o gr i lă 
sindicală: un director nu este bun dacă nu e acceptat de către 
toţi salariaţii. Din păcate, nu rareori punctul de vedere al unora 
d intre salariaţi intră în perfectă contradicţie cu interesele 
teatrulu i .  Un i i  ar vrea D viaţă mai comodă. Alţ i i ,  mai puţin 
înzestraţi profes iona l ,  ar vrea să f ie  d i str ibu iţ i  în toate 
spectacolele. Tn sfârşit, alţii ar dori să moară capra vecinului. Un 
director atent la astfel de "revendicări" are mai multe şanse de a 
cuceri in imi le sindicaliştilor. Dar e bine oare pentru teatru? 

Sindicalismul ia uneori forme de-a dreptul hilare. Am aflat că 
directorul Teatrului Naţional din Craiova, Emil  Boroghină, un 
excelent manager, care a reuşit să poarte trupa craioveană în 
mod triumfal pe toate continentele (fireşte, datorită spectacolelor 
excepţionale ale lu i  Silviu Purcărete, invitat tot de directorul 
Boroghină să lucreze la Craiova), este azi contestat de uni i  
actori, care - ce să vezi? - s-au săturat _să tot cutreiere lumea şi  
vor să mai stea şi pe la gospodăriile proprii. Tnţeleg dorinţa lor de 
a juca şi în faţa spectatorilor craioveni - mi se pare o dorinţă 
profund legitimă -, dar ce vină are Emil Boroghină dacă teatrul 
craiovean e mereu chemat în lume? Sunt convins că Boroghină 
ştie să acopere necesităţile .artistice interne, la fel de bine cum le 
acoperă ş i  pe cele internaţionale. Aşa că nu te apuci să-I 
schimbi numai fiindcă se descurcă admirabil la export! 

Directorii buni, puţini câţi sunt, trebuie, cred eu, menţinuţi în 
post şi exploataţi la sânge, spre binele teatrelor, până la  
epuizarea programulu i  lor sau până la epuizarea lor  fizică. 
Altminteri, nu se vor putea face lucruri temeinice. • 
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